
DostavěníPražského okruhu je pro většinu obyvatel hlavníhoměsta prioritou. Desítky let
na něj čekají i obyvateléokolních regionů. Jakmá nejvytíženější dopravní komunikace
v Česku po svém dokončení v roce 2030 vypadat? Podívejte se namapku nametro.cz.

Jasný slib.
Okruh do
šesti let
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Přezuto?
Je to otravné, když média
na jaře a na podzim pravidelně
upozorňují, že byste měli
přezout pneumatiky. Na podzim
je to o to aktuálnější. V létě se dá
na zimních pneumatikách jezdit
relativně bezpečně. Ale vydat
se v zimě na silnice na letních
gumách? Riskujete nejen
nehodu, ale také to, že vám pak
pojišťovna nic nezaplatí. STRANA 2

Nevyhořte
S příchodem topné sezony
stoupá také riziko požárů.
Správná údržba komínů
a topných systémů je klíčová
pro bezpečné topení a ochranu
domovů. Hasiči loni řešili
1262 případů spojených
s požárem sazí v komíně. Navíc
správní trest za nedodržování
pravidelných kontrol a revizí je
v řádech desítek tisíc. STRANA 7

Mladý mistr
Přestože rodiče šestnáctiletého
Marka Pokorného jsou známá
jména ve světě jezdeckého
sportu, on sám se zpočátku ke
koním příliš neměl. Vše ale
změnila koronavirová epidemie
a dnes jeho hvězda strmě
stoupá. Vždyť se stal čerstvým
mistrem České republiky
v disciplíně všestrannost. Ta ho
vábí adrenalinem. STRANA 8

Padesátiny
Dnes slaví narozeniny Marek
Holeček. Český horolezec je
respektovaný i ve světové
lezecké komunitě. Jako první
Čech získal horolezeckého
„Oscara“ za prvovýstup alpským
stylem jihozápadní stěnou
jedenácté nejvyšší hory světa
Gašerbrum I. Holeček je také
spisovatelem. Pátá kniha mu
vyjde letos. STRANA 12
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Přezouvání z letních
pneumatik na zimní
a naopak je v mé-
diích evergreenem.
Už nám s tím dejte
pokoj, slyšíme občas
od čtenářů.

Od minulého pátku platí na
území České republiky povin-
nost jezdit na zimních gu-
mách. Mezi řidiči se i po le-
tech, kdy toto nařízení platí,
stále vedou spory o důsled-
nosti této povinnosti. Ta je
totiž podmíněna konkrétní
situací.

Vyšetřuje policie i agenti
pojišťovny
Neznamená to, že když vás za-
staví hlídka dopravní policie
v lednu na letním obutí, vypí-
še vám mastnou pokutu. Po-
větrnostní podmínky i teplo-
ta mohou být takové, že ces-
tu lze absolvovat i na pneu-
matikách určených pro letní
období.
„Od 1. listopadu do 31. břez-

na má řidič povinnost použít
zimní pneumatiky v případě,
že je na silnici souvislá vrstva
sněhu, led nebo námraza
nebo lze vzhledem k povětr-
nostním podmínkámpředpo-
kládat, že se na pozemní ko-
munikaci během jízdy může
vyskytovat souvislá vrstva
sněhu, led nebo námraza,“
uvádí policie na svých strán-
kách. Pokud takové podmín-
ky nastanou, může řidič s let-
ním obutím dostat na místě
pokutu až 1500 korun.
Jenže jedna věc je pohled

policisty při konkrétní kon-
trole a něco jiného názor po-
jišťovny, pokud v zimním ob-
dobí havarujete a začnete po-
žadovat pojistné plnění. Pojiš-
ťovna si pochopitelně vyžádá
policejní hlášení o nehodě,
ale současně sama záležitost
prošetřuje. „Každý případ po-
suzujeme individuálně a za-
měřujeme se na příčinu neho-
dy,“ uvádí Martin Procházka,
který má v Direct pojišťovně
na starosti týmy likvidace
s tím, že pojišťovny využívají
odborné analýzy a posudky
k určení, zda nepoužití zim-
ních pneumatik přispělo
k nehodě.
Krácení plnění se netýká

pouze havarijního pojištění,
ale také povinného ručení.
U povinného ručení sice pojiš-
ťovna škodu způsobenou tře-
tím osobám uhradí, ale hro-
zí, že tyto náklady bude ná-

sledně vymáhat po klientovi,
který škodu zavinil poruše-
ním zákona.

Napočkání? Spíš chytíte
Eurojackpot
Přese všechno ale až „otrav-
né“ pravidelné upozorňování
na změnu obutí v médiích te-
prve leckomu tuto povinnost
připomene. Jenže sehnat na
přelomu října a listopadu,
nebo až po termínu 1. listopa-
du autoservis, který by kola
přehodil ihned, je jako výhra
v Eurojackpotu. „Nezlobte se,
nemám čas se vybavovat ani
vteřinu,“ omluvil se technik
v pražském pneuservisu
Sobíšek.
Div byl už jenom to, že zve-

dl telefon. Čtyři pneuservisy,
které jsme volali, vůbec nere-
agovaly. U některých stačil
jen pohled na tabulku rezer-
vací. Například tento týden
mají kompletně vyblokovaný
a ten následující se rychle
plní.

Hlídejte si cizinu. Někdemají
jiná pravidla.
„Přezouvání neřeším, jezdím
celoročně na zimních,“ říká
řidič Vilém. Podobnou praxi
vyznávají, byť ne většinově,
i další šoféři. V listopadu sice
nemusejí řešit přezouvání,
ale má to i svá negativa (viz
box). Nepřezouvání lze ale vy-
řešit i používání pneumatik
s celoročním dezénem. Jenže
je dobré vědět, že ne všude to
možné je. Od letošního 1. říj-
na neuznávají Německo a Slo-
vensko celoroční pneumati-

ky jako náhradu za zimní
pneumatiky. Riskantní to je
v případě, že v jedné z těchto
zemí nabouráte.
V takovém případě může

být kráceno pojistné plnění.
„Pro pojišťovny je klíčové,
zda řidič dodržel všechny po-
vinnosti a snažil se minimali-
zovat riziko. Rozdíl mezi let-
ními a celoročními pneumati-
kami v tomto ohledu nehraje
roli,“ uvádí Martin Procház-
ka z Direct pojišťovny.

Nakupují rychle, přezouvají
pomalu
Podle dat e-shopu Pneuma-
tiky.cz i jeho partnerských
pneuservisů se zákazníci le-
tos připravili na zimu s vět-
ším předstihem než loni.
„Zájem o zimní a celoroční

pneu byl v září výrazně vyšší
než v roce 2023. První říjnový
týden byly prodeje o 40 pro-
cent vyšší než v loňském
roce,“ říká Vojtěch Schwang-
maier, ředitel e-shopu Pneu-

matiky.cz. Jak ale současně
ukázal průzkum, s přezouvá-
ní z letních na zimní pneu na
tom jsou nyní čeští řidiči dost
pozadu (viz box). PAVEL HRABICA

58
Tolik procent českých moto-
ristů mělo na začátku listo-
padu 2024 přezuto auto na
zimní pneumatiky. Je to
o 1,5 procenta více než
v roce 2023 a o sedm více
než v roce 2022. Vyplývá to
z průzkumu webu Pneuma-
tiky.cz. V roce 2021 mělo
v tuto dobu zimní pneu
70 procent motoristů. ČTK

Přehodit pneumatiky? S vyvážením záležitost na asi třicet minut. Ale
zajistit si v těchto dnech termín je leckde nemožné. MAFRA

Hledáte termín? Jenom ukázka rezervační tabulky jednoho z mnoha
pneuservisů. Plno je od rána až do pozdního večera. METRO

Jen tři
procenta
Zdražení zimních
pneumatik letos ne-
bylo tak výrazné jako
v předchozích sezo-
nách a v průměru se
pohybovalo okolo tří
procent. Růst konco-
vých cen však ovliv-
ňuje i cena dopravné-
ho, která v poslední
době rostla více než
ceny pneumatik. ČTK

Nové značení
V české legislativě
platí za zimní pneu-
matiky ty s označe-
nímM+S (z anglické-
ho Mud + Snow).
V EU byl nově zave-
den „horský symbol“
(„Alpine symbol“)
neboli 3PMSF (Three
Peak Moutain Snow
Flake) – tři horské
vrcholy se sněhovou
vločkou. Výrobci po-
užívají pro tyto pneu-
matiky symbol M+S.
Pokud jste pneumati-
ky kupovali před le-
ty, můžete mít v Ně-
mecku problém. Od
1. října tam je povin-
ností mít již pneu
označené 3PMSF. MET

O letních i zimních pneuma-
tikách kolují mezi lidmi nej-
různější informace. Některé
jsou nepřesné.

• Přesné použití vymezuje
paragraf 40a zákona
č. 361/2000 Sb.

• Odborníci doporučují pře-
zutí ve chvíli, kdy teploty
klesnou dlouhodobě pod
sedm stupňů Celsia. Bez
ohledu na to, zda prší
nebo sněží.

• U mnoha zimních pneu-
matik neplatí, že při po-
užívání v létě se opotře-
bovávají rychleji než letní
přezutí.

• Zimní pneumatiky mají
větší valivý odpor, spotře-
ba vozu je tak o něco vyš-
ší. Také brzdná dráha
v létě u nich může být až
o dvacet procent delší. PH

PNEUMYTOLOGIE

CO ŘÍKÁ PRŮZKUM

KRÁTCE

Pneuservisy nezvedají
telefony. Opět mají fofr
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Moldavsko s prezidentkou
Země zvládla prezidentské volby navzdory „bezprecedent-
nímu vměšování Ruska“. Tak EU popisuje boj o prezident-
ské křeslo Moldavska, v kterém zvítězila Maia Sanduová.
Znovuzvolená prezidentka a prozápadní politička získala
55,33 procenta voličských hlasů. ČTK

69 Kč/ks

Olfen Neo Forte
20 mg/g gel
100 g

• Pro úlevu od bolesti zad,
svalů a kloubů.

• Nyní 2 balení
za zvýhodněnou
cenu.

BENU Ponožky Zima
Různé velikosti

• Stylový doplněk
pro celou rodinu.

• Dětské vel. 34–37,
dámské vel. 38–41,
pánské vel. 42–45.

www.benu.cz

Olfen Neo Forte, gel, je léčivý přípravek ke kožnímu podání. Obsahuje účinnou látku diklofenak-diethylamin. *Akční cena 279 Kč/kus platí při nákupu dvou kusů Olfen Neo Forte gel, 100 g, navíc také obdržíte dárkové balení za 0,05 Kč.
Tyto produktové akční nabídky platí od 1. 11. do 31. 12. 2024 nebo do vyprodání zásob, a to v kamenných lékárnách BENU s daným vystavením. Veškeré ceny, které jsou uvedené jako dlouhodobě výhodné, výhodné či jakkoliv snížené
a/nebo zlevněné, platí pouze pro členy věrnostního programu BENU PLUS, a to po předložení aktivní karty BENU PLUS při nákupu na kamenných lékárnách. V některých kamenných lékárnách BENU je zboží k dostání pouze na objednávku,
rovněž se mohou v jednotlivých kamenných lékárnách BENU lišit běžné ceny zboží. Informujte se ve své kamenné lékárně BENU o dostupnosti a běžné ceně zboží. Případné změny a tiskové chyby jsou vyhrazeny.

Olfen Neo Forte 

 Pro úlevu od bolesti zad, 

Při koupi 2 ks279 Kč/ks*

379 Kč/ks

Běžná cena
sleva

100 Kč*

inzerce

Transylvánie si
zapisuje další bod.

Vědci odhalili původ druho-
vé rozmanitosti luk v rumun-
ské Transylvánii, která podle
nich patří k nejbohatším na
světě. Výsledky studie publi-
kované v časopise The Holo-
cene ukázaly, že tato biodi-
verzita pochází z období
pozdní doby ledové, kdy se
v Transylvánii vyskytovaly
světlé lesy. Podobně druhově
bohaté louky jsou známé ze
tří oblastí na světě, jde o Bílé
Karpaty, Východní Karpaty
na Ukrajině a právě rumun-

skou Transylvánii. Doposud
experti předpokládali, že jed-
ním z důvodů druhové pest-
rosti luk je jejich velké stáří.
Také díky působení ohně
nebo člověka nikdy nezarost-
ly lesem. Tuto hypotézu nový
výzkum vědců podpořil a zá-
roveň ukázal pravděpodobný
původ této druhové rozmani-
tosti. Ve světlých lesích z kon-
ce doby ledové se mohla vy-
skytovat řada druhů dneš-
ních luk. „Významným fakto-
rem ovlivňujícím jejich dru-
hové bohatství je dostupnost
dostatečného množství dru-
hů v okolní krajině. Druhově
chudší jsou proto louky v ne-
dávno odlesněných oblas-

tech,“ uvedl Jan Roleček z Bo-
tanického ústavu AV ČR.
Vědci se namísto běžného

paleoekologického výzku-
mu, který se spoléhá na zkou-
mání rašeliny a dalších sedi-
mentů, zaměřili na takzva-
nou půdní paměť. Analyzova-
li půdní vzorky, díky kterým
získali data o historii prostře-
dí. Důležitou roli sehrály
zbytky spáleného dřeva, tak-
zvaných půdních uhlíků, kte-
ré dokázaly přítomnost svět-
lomilných dřevin a bezlesí.
Studie také odhalila rozdíly
mezi loukami v centrální le-
sostepní části Transylvánie
a druhově chudšími loukami
na jejích periferiích. ČTK

Lidem vážně zasaženým záři-
jovými záplavami poskytne
státmimořádnou finanční po-
moc na péči o děti a bydlení.
Zákon podepsal prezident
Petr Pavel. Zákon počítá
s tím, že rodiče budou moci
pobírat ošetřovné na děti do
10 let po celou dobu uzavření

jejich zaplavené školy, v pří-
padě potřeby do konce břez-
na. Zatopeným domácnos-
tem budou úřady práce for-
mou dávky mimořádné oka-
mžité pomoci hradit bydlení
do určité výše, a to až do kon-
ce příštího roku. Norma doda-
tečně stanovuje i pravidlami-

mořádné okamžité pomoci
zaplaveným. Bude možné po-
skytnout až 72 900 korun,
tedy patnáctinásobek životní-
ho minima. Chudší domác-
nosti mohou získat až 97 200
korun, tedy až 20násobek.
Suma by se při vážných udá-
lostech mohla až zdvojnáso-

bit na 194 400 korun. Peníze
budemožné použít i na zapla-
cení účtů za elektřinu, které
se zvednou kvůli používání
vysoušečů. O pomoc bude
možné žádat u úřadů práce
po vyúčtování odečtů elektro-
měrů, a to letos i příští rok.
Oběti záplav v hmotné nouzi

mohou dostat mimořádnou
dávku na úhradu dočasného
náhradního ubytování. Pobí-
rat ji budou moci ti, jejichž
bydlení je neobyvatelné
a musí se opravit nebo zbou-
rat. Získat by ji mohli do
skončení oprav či získání no-
vého bytu. ČTK

APNejbohatší louky

Česko dá peníze pro lidi ze zaplavených oblastí
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Popkultura kolébky
lidstva se začíná roz-
víjet. Příští generace
Afričanů ovlivní
celosvětový byznys.

Africké státy mají podle listu
Le Monde obrovský potenciál
promluvit do odvětví kultur
a zábavy. Podle francouzské-
ho listu kolébka lidstva si po-
malu nachází cestu, jak se
stát v očích ostatních přitažli-
vou a zajistit si tak lepší vyjed-
návací pozici namezinárodní
scéně. V roce 2023 například
zaznamenal nigerijský zpě-
vák Rema celosvětový úspěch
se svou skladbou Calm
Down. Stal se tak prvním af-

rickým interpretem, jehož
skladba nasbírala dvě miliar-
dy posluchačů.
Během několika let si hu-

dební styly, jako jsou nigerij-
ské afrobeats nebo jihoafric-
ké amapiano, prorazily cestu
na taneční parkety po celém
světě. Podobné úspěchy za-
znamenalo i audiovizuální
odvětví. Svědčí o tom dychti-
vost streamovacích platfo-
rem navazovat partnerství
s africkými studii, zejména
v Nigérii, která je domovem
Nollywoodu, druhého největ-
šího filmového průmyslu na
světě co do počtu vyproduko-
vaných filmů. Některé spolu-
práce jsou úspěšné. Příkla-
dem je nigerijský thriller
The Black Book, jejž na strea-
movací platformě Netflix

zhlédlo kolem 20 milionů di-
váků během prvních týdnů
od jeho uvedení. V jednu chví-
li se umístil mezi tři nejsledo-
vanější filmy v celosvětovém
žebříčku Netflixu. Šlo o první
nigerijský film, kterému se
něco takového podařilo.
Za zmínku stojí i módní

průmysl. Afrika by se právě
v tomto odvětví mohla stát
podle UNESCO „světovým líd-
rem“. Stále více afrických ná-
vrhářů se prosazuje na mezi-
národních přehlídkovýchmo-
lech. Hlavním problémem
kontinentu tak už není doká-
zat svůj potenciál, ale spíše
umět ho přeměnit ve výděleč-
né projekty. Tamní vlády
však zatím stále nejsou dosta-
tečně přesvědčeny, že odvět-
ví kultury a zábavy může být

hnací silou růstu a zaměstna-
nosti.
Zábavní a kulturní průmy-

sl se na hrubém domácím
produktu Afriky podílí nepa-
trně. Převedeno do čísel, vý-
nosy z kultury a umění před-
stavují podle Světové banky
pouze jedno procento. Postoj
ke kultuře se však začíná mě-
nit. „Mohli bychom z ní udě-
lat ekonomický motor naše-
ho kontinentu,“ řekl Olivier
Madiba, zakladatel kamerun-
ského videoherního studia
Kiro’o Games.
Tento kamerunský podni-

katel je průkopníkem video-
herního průmyslu na světadí-
lu, který začíná se závratnou
rychlostí objevovat přitažli-
vost tohoto odvětví. „Nemů-
žeme se spokojit jenom

s tím, že jsme zemí nerost-
ných surovin. Nejsme dosta-
tečně konkurenceschopní,
abychom se stali průmyslo-
vou velmocí. Nicméně máme
lidskou vřelost a talent, aby-
chom uspěli v kultuře a zá-
bavním odvětví,“ shrnul svůj
postoj Madiba.
A pak je tu čistě statistický

fakt – očekává se, že do roku
2050 se počet obyvatel Afriky
zdvojnásobí na 2,5 miliardy.
Ze statistik vyplývá, že každý
třetí mladý člověk na světě
tak bude Afričan. Bude to ge-
nerace, která sehraje klíčo-
vou roli při utváření globální
popkultury. A bude tvořit ob-
rovský spotřebitelský trh pro
zábavní průmysl. Tuto skuteč-
nost začínají brát mnohé fir-
my a organizace vážně. ČTK

Slavná
Historii firmy i životní
příběh jejího zakladatele
Josepha Hardmutha před-
stavuje nové zákaznické
centrum Koh-i-noor
Hardtmuth v Českých
Budějovicích. Je tu 3500
předmětů ze současné
produkce slavné firmy
a 600 historických exponá-
tů, nejstarším jsou grafito-
vé tužky z roku 1900. ČTK

3x
ČT
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Filmové a hudební hity z Afriky

Svatomartinské
víno. Je ho méně
Vinaři letos dodají o třeti-
nu méně svatomartin-
ských vín, bude to 1,93 mi-
lionu lahví. Podle Vinařské
unie ČR za nižší úrodumo-
hou dubnové mrazy, letní
sucho i deště v září. Kvůli
náročné sezoně tak sklidí
vinaři průměrně o 30 pro-
cent hroznů méně. Jejich
cena bude stejná jako loni.

Lovit budou
i handicapovaní
nimrodi
Státní podnik Lesy České
republiky umožní lov z po-
sedů i myslivcům vozíčká-
řům nebo jinak tělesně
handicapovaným. Ve
svých oborách pro ně staví

posedy zvané kazatelny,
kammůže lovec vjet i s vo-
zíkem. V Česku takové po-
sedy vznikají jen ojediněle
v soukromých lesích.

Trumpův chaos?
Reálně vypadající možnost
vítězství Donalda Trumpa
v prezidentských volbách
ve Spojených státech zner-
vózňuje evropské politiky.
V době nestability by mohl
výrazně zhoršit situaci na
starém kontinentě. Může
přijít vlna paniky a pro-
hloubit se neshody. Napsal
web Politico. Podle listu
The New York Times (NYT)
se šikují krajně pravicové
skupiny, které chtějí pořá-
dat dohledy nad hlasová-
ním, šíří konspirace a plá-
nují útoky na úřady. Podle
NYT jde o „předzvěst
možného chaosu“. ČTK

KRÁTCE

inzerce
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Na výstavišti v Brně
změří síly hráči
počítačových
i mobilních her.

Součástí brněnského festiva-
lu Life!, který se na výstavišti
koná od 22. do 24. listopadu,
bude mistrovství České re-
publiky v e-sportu. Organizá-
toři letos lákají návštěvníky
na turnaje ve videoherní stří-
lečce Counter-Strike 2, fotba-
lové FC 25 či mobilní hře
Brawl Stars. „Součástí progra-
mu bude první možnost vy-
zkoušet si hratelnou ukázku
druhého dílu populární čes-
ké hry KingdomComeDelive-
rance a další herní či techno-
logické novinky. Na akci vy-
stoupí také hudebníci a in-
fluenceři,“ sdělili organizáto-
ři novinářům.
V pavilonu P brněnského

výstaviště bude 46 výstav-

ních stánků pro lidi, kteří hra-
jí na počítači, herní konzoli
čimobilním telefonu. „Pokra-
čující nárůst zájmu je po
skončení pandemie evident-
ní. Vrcholem turnaje bývá
každý rok finále mistrovství
České republiky ve hře Coun-
ter-Strike 2,“ řekl PR mana-
žer pořadatelské společnosti
PlayZone Martin Roháček.
„Očekáváme rekordní ná-

vštěvu,“ doplnil. Přesně spočí-

tat návštěvníky by podle něj
bylo obtížné, protože vstu-
penky se prodávají na celý fes-
tivalu sportu a zábavy Life! do-
hromady. Festival loni navští-
vilo 25 tisíc lidí.
Mimo herní nadšence akce

cílí také na fanoušky rapu
nebo českých influencerů
a streamerů. „Velký zájem je
o hudební show blow up #03,
kterou připravila skupina
erem a během které se před-
staví raper Nik Tendo aDJMa-
nene,“ uvedl Roháček.
Poprvé je součástí dopro-

vodného programu také tur-
naj v karetní hře Pokémon,
do kterého semohou návštěv-
níci zapojit, stejně jako do
dalších soutěží. „Program se
snažíme rozšiřovat pro stále
více cílových skupin,“ uvedl
výkonný ředitel PlayZone
Lukáš Pleskot.
Pro nejúspěšnější profesio-

nální týmy slouží mistrovství
jako brána do mezinárod-
ních soutěží. „Letos dokonce

naši soutěž zařadil vydavatel
hry Counter-Strike, společ-
nost Valve, mezi kvalifikační
turnaje na takzvaný Major,
což je největší turnaj světa,“
uvedl Roháček. Několik čes-
kých týmů kvůli turnaji přile-
tí přímo z Číny, kde se účast-
ní jiné soutěže.
Podle Roháčka se za posled-

ních několik let změnilo slo-
žení partnerů e-sportových
akcí. „Zatímco dříve se zapo-
jovaly téměř výhradně společ-
nosti, které vyráběly či prodá-
valy herní zařízení, nyní se
do e-sportu zapojují i značky
mimo tuto oblast. Nechybí
mezi nimi zástupci automobi-
lek nebo bank,“ řekl.
Česká e-sportová scéna se

podle Roháčka v posledních
letech výrazně profesionali-
zovala. „Týmy následují nej-
větší světové organizace
a pracují na fyzické přípravě
svých hráčů a spolupracují
s mentálními kouči,“ doplnil
Roháček. ČTK

E-sport je na vzestupu. ARCHIV

Koupím spoluvlastnický podíl
na jakékoliv nemovitosti.
Rychle vyplatím nejvyšší
možnou cenu, veškerou
administrativu zařídím.
Celá ČR. Tel.: 605 15 11 11

Nemovitosti - poptávka

Výročí revoluce
připomene
výstava
Fotografickou výstavou,
slavnostním uvedením
knihy Můj přítel Josef
Jařab a odhalením busty
tohoto prvního polisto-
padového rektora si
Univerzita Palackého
(UP) v Olomouci připo-
mene letošní 35. výročí
sametové revoluce.
Akce jsou naplánovány
na víkend 16. a 17. listo-
padu a uskuteční se ne-
jen v prostorách univer-
zity, ale také v kině Met-
ropol či na náplavce.

Město čte
Maraton autorských
čtení na různých mís-
tech ve městě, filmové
projekce, ale i výstavy
a koncerty doprovodí le-
tošní šumperský literár-
ní a filmový festival Měs-
to čte knihu. Týdenní
akce vyvrcholí v sobotu
v šumperském divadle,
kdy se do čtení pustí
také herci místního
divadla. Letošní ročník
je zasvěcen tvorbě
dramatika, scenáristy,
textaře a herce Zdeňka
Svěráka. ČTK

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, Palác Koruna, Praha 1

Do Spirály zamíří Hybnerová a Révai
Multižánrový prostor Nová Spirála na Výstavišti představuje další ze svých premiérových
inscenací doprovázejících znovuotevření této pražské scény. Tentokrát nabídne romanci
Madisonské mosty, ztvárněnou podle novely Roberta JameseWallera z roku 1992, kterou
čtenářský zájem velmi rychle katapultoval do pozice světového bestselleru a následně se
dočkala i slavného filmového ztvárnění. V hlavních rolích se v pražském nastudování
představí Vanda Hybnerová jako Francesca Johnsonová a Jan Révai v roli fotografa
Roberta Kincaida. MET
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Rapeři, influenceři
i mistrovství v e-sportu
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Hasiči v loňském roce
řešili 1262 případů
spojených s požárem
sazí v komíně.

S příchodem topné sezony stoupá ne-
jen teplota v našich domovech, ale
také riziko požárů. Správná údržba
komínů a topných systémů je klíčo-
vá pro bezpečné topení a ochranu do-
movů před požáry.

Pravidelná kontrola je základ
„Nejlepší způsob, jak požárům komí-
nů předejít, je pravidelná kontrola
spalinové cesty. Ta se provádí po je-
jím vyčištění posouzením konstruk-
čního provedení spalinové cesty včet-
ně připojení spotřebiče paliv, posou-
zením provozuschopnosti komína,
posouzenímpřístupu ke komínu, po-
souzením stavebnětechnického sta-
vu spalinové cesty a zajištěnímpožár-
ní bezpečnosti stavby,“ říká Lucie Pi-
piš, tisková mluvčí generálního ředi-
telství Hasičského záchranného sbo-
ru ČR, a dodává: „Minimálně jednou
do roka však musí komín prohléd-
nout kominík. Správní trest za nedo-
držování pravidelných kontrol a revi-
zí je poměrně vysoký. Pokud údržbu
zanedbáme, může fyzická osoba do-
stat pokutu až do výše 10 tisíc korun,
v případě vzniku požáru se částka
může vyšplhat až na 25 tisíc korun.“
Hasiči v loňském roce řešili

1262 případů spojených s požárem
sazí v komíně. Celková škoda, která
při těchto požárech vznikla, činila
více než 90 milionů korun. Během
požárů zachránili a evakuovali
161 osob, tři z těchto požárů měly
i tragické následky, jak uvedl generál-
ní ředitel Hasičského záchranného
sboru ČR Vladimír Vlček na nedáv-
ném kominickém kongresu.

Peníze v nedohlednu?
Neodkládat kontrolu není jen otáz-
kou bezpečnosti, ale i vaší pojistky

a případného plnění. „Dojde-li k po-
žáru od komína, který poškozený
uplatní u své pojišťovny, zkoumá se
vždy příčinná souvislost mezi záva-
dou na kouřovodu a vznikem škody,
popřípadě jejím rozsahem,“ upozor-
ňuje Lenka Růžková z finanční skupi-
ny Uniqa.
Pokud vlastník nemá potvrzení

o pravidelné revizi spalinové cesty,
pojišťovnamůže plnění krátit. To pla-
tí zejména u starších domů či pronají-
maných nemovitostí, kde odpověd-
nost za kontroly padá na majitele.
„Klientovi je pojistné plnění kráceno
jen v případech, kdy je tato příčina
škody evidentní a zjistí se, že porušil
své povinnosti pravidelné údržby
a kontrol,“ dodává Růžková.
I z tohoto praktického důvodu

jsou kontroly důležité. „Pojišťovna se
v takových případech zásadně spolé-
há na stanovisko hasičů, kteří odbor-
ně posoudí příčinnou souvislost
mezi vznikem pojistné události a za-
nedbáním revize,“ doplňuje Zdeněk
Hruška, manažer pojištění majetku
a odpovědnosti Uniqa.

Dá se tím i ušetřit
Nejenže kontrola zajistí klidnou
zimu, ale také můžete ušetřit peníze
za energie. „Kvalitní kontrola spali-
nových cest může předejít nejen po-
žárům, ale také výrazně snížit pro-
vozní náklady topných systémů,“ po-
tvrzuje Pavel Mareček, člen Českého
kominického společenstva a majitel
firmy Almeva, která se specializuje
na výrobu komínových systémů, a do-
dává: „Čistota spalování je úzce spja-
ta s kvalitou paliva. Použití nekvalit-
ního materiálu může rychle zanést
komín a zvýšit riziko požáru.“
Kvalitní palivo také prodlužuje ži-

votnost kotle a šetří peněženku, pro-
tože efektivněji vytopí dům. Pokud
topíte dřevem, ujistěte se, že je dosta-
tečně suché. Mokré dřevo nejenže
hoří špatně, ale také zvyšuje množ-
ství sazí, které se usazují v komíně.
Ideální je dřevo, které schnulo ales-
poň dva roky. IVETA BENÁKOVÁ

Concrete bude
mít premiéru
Holandsko-německo-belgické ak-
robatické trio Knot on Hands při-
veze 16. a 17. listopadu do pražské-
ho divadla Jatka78 českou premié-
ru představení Concrete. Inscena-
ce je založena na párové akrobacii
a na pohybových možnostech, kte-
ré skýtají atletická, fyzicky vytré-
novaná těla. Oba večery jsou sou-
částí projektu Cirkusové noci, kte-
rý koordinuje Asociace nového cir-
kusu, a La Nuit du Cirque, meziná-
rodní akce organizované Territoi-
res de Cirque (Francie). MET
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nevyhořet?
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Budoucnost a naděje českého
jezdectví? Tak by se dal po-
psat šestnáctiletý Marek Po-
korný, který je také v součas-
né době čerstvým mistrem
České republiky v disciplíně
všestrannost. Mimo jiné je
také synem známých jezdců
Roberta Pokorného a Šárky
Charvátové. I přes jezdecké
konexe si Pokorný ke sportu
našel cestu až v pozdějším
věku. Účastní se také samo-
statných parkurových soutě-
ží a přípravě věnuje i svůj vol-
ný čas při práci s mladými
koňmi. „Od začátku jsou to
moji rodiče, kdo mi je velkou
inspirací,“ vysvětlil Pokorný.
V rozhovoru pro Metro pro-
zradil, kde se láska ke koním
vzala, a také popsal plány do
budoucna.

Co vás přivedlo k závodnímu
jezdectví?
No určitě to nebyla láska na
první pohled. Předtím jsem

dělal jiné sporty, jako napří-
klad judo. K jezdectví jsem se
dostal až při karanténě v roce
2020 během pandemie koro-
naviru. Ale i po rozvolnění
jsem u sportu zůstal.

Rozhodl jste se pro disciplínu
všestrannost. Co vás na ní
fascinuje?
Na všestrannosti mě zaujal
zejména adrenalin v druhé
zkoušce. Ale určitě je důleži-
té snažit se být co nejlepší ve
všech třech disciplínách –
první je drezurní zkouška,
tedy klid a poslušnost, druhá
se nazývá cross-country, a jde
zde o rychlost, spolehlivost,
a odvahu. Třetí spočívá v par-
kurovém skákání. Jde zde
o obratnost a pozornost.

Co je vaším cílem ana co se
momentálně připravujete?
Určitě chci uspět v rámci ju-
niorských šampionátů a při
mezinárodních závodech

v příštích letech. Jednou bych
chtěl hlavně závodit na nej-
vyšší úrovni a účastnit semis-
trovství Evropy, světa, popří-
padě olympiády. Momentál-
ně skončila sezona, takže
jsme zmírnili intenzitu tré-
ninků a soustředíme se spíše
na technické cvičení, které se
nám bude hodit příští rok.

Jaká je podle vás budoucnost
českého jezdectví?
Doufám, že i díky mně bude
dobrá.

Vaši rodiče jsou oba také vel-
mi úspěšní jezdci. Považujete
to za výhodu?
Samozřejmě to považuji za
výhodu, protože se mi dosta-
lo toho nejlepšího vzdělání
už od začátku mé jezdecké
kariéry, a jednoduše jsem do-
hnal soupeře, kteří jezdí už
od útlého dětství, a jsou mi
stále nápomocni, když něco
potřebuji. TEREZA ŠIMURDOVÁ

„Díky rodičům jsem velmi
rychle dohnal své soupeře“

Už zanedlouho do Prahy zaví-
tá festival, na kterém věčné
mlsání nebude alespoň na
chvilku hřích. První ročník
akce Prague Sweet Festival
nabídne cukrářské a pekař-
ské potěšení. Proběhne od
21. do 23. listopadu v PVA
EXPO v pražských Letňanech.
Na návětěvníky zde čekají tři
dny plné sladkých zážitků,
které nabídnou pestrý pro-
gram zahrnující cukrářské
show, přednášky, autogra-
miády i soutěže. Objeví se
zde také známí profesionální
cukráři a pekaři, jako je napří-
klad Besky, Mirka van Gils
Slavíková či Vojta Vrtiška
s kolegy z poslední série Peče
celá země.
Návštěvníci objeví kouzlo

populárních cukráren
a ochutnají lahodné speciali-
ty od desítek českých i zahra-
ničních vystavovatelů od čo-
kolád přes makronky, luxus-
ní dezerty až ke kávě. „Přijď-
te obhlédnout nejlepší výtvo-
ry v soutěži Dětský dort roku,
Perníčky nebo Vánoční tabu-
le,“ zvou pořadatelé akce.
Program je věnován široké

veřejnosti, děti a studenti se
mohou těšit na soutěže o zají-
mavé ceny, zatímco dospělí
si užijí cukrářské show a dis-
kuze s oblíbenými osobnost-
mi. Celým festivalem prove-
dou známímoderátořiMarké-
ta Hrubešová, Petr Říbal
a Lukáš Hejlík. TES

Výherkyně kulinářské showMasterchef Česko 2021 Veronika
Beskydiarová (Besky) a jeden z porotců soutěže Radek Kašpárek

Odešel renesanční muž
Ve věku 91 let zemřel Quincy Jones. Přes 70 let aktivní čin-
nosti v hudební a filmové branži vyneslo legendárnímu
umělci pověst téměř renesančního muže Ameriky. On
sám se přitom cítil být hudebníkem, producentem, aran-
žérem, autorem filmové hudby, ale i spisovatelem či před-
stavitelem nahrávací společnosti. Jones byl držitelem
28 cen Grammy a mimo jiné v 80. letech produkoval
veleúspěšná alba zpěváka Michaela Jacksona. ČTK

Úspěch genu pokračuje. Marek Pokorný je nadějným
pokračovatelem jezdce a trenéra Roberta Pokorného. ARCHIV

Cukrářka Mirka van Gils Slavíková je mezinárodně uznávaná
cukrářka s českými kořeny a autorka kuchařských knih. 2x PROFIMEDIA

Praha se pěkně osladí
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Přinášíme šest tipů,
které vaše tělo
vybaví do chřipkové
sezony.

Proti virům, bakteriím i ne-
přízni počasí účinkují prosté
a cenově dostupné potraviny
a pokrmy.

Červená paprika
Je dobrá, sladká a šťavnatá,
a navíc jde o zeleninu s vyso-
kým podílem vitaminu C a A.
Toto vitaminové duo chrání
vaši pokožku před stárnutím
a zároveň funguje i jako posi-
lovač imunity. Díky obsahu
minerálů (zejména rutinu) je
paprika i přírodním lékem,
který také napomáhá před-
cházet kornatění cév.

Citrusy
Odborníci doporučují každý
den nalačno vypít vodu s cit-
ronem. Dodá vám vitamin C
a popíchne línější metabolis-
mus. Ale pozor, kvalita citru-
sů souvisí s jejich uskladně-
ním. Proto nikdy nekupujte

plody ve venkovních stán-
cích, při nižších teplotách to-
tiž namrznou a budou chut-
nat kysele nebo hořce. Navíc
mohou začít poměrně rychle
hnít.

Česnek
Někdo homiluje, jiný ho zase
moc nemusí, pravdou ale je,
že česnek obsahuje důležitý
minerál selen, který má vel-
ký vliv na váš imunitní sys-

tém. Kromě toho obsahuje
i látku alicin, která zvyšuje
účinnost selenu na posílení
imunity. Je také prevencí
proti průjmům, kvasinko-
vým infekcím nebo my-
kózám nohou.

Mandle
Tajemství tohoto suchého
plodu je skryto v jeho slupce.
Právě zde se nacházejí látky,
které chrání tělo proti virům.

Ať už budete používat man-
dle jakkoliv, nikdy je nelou-
pejte, zbytečně byste se při-
pravili o jejich zdravotní be-
nefity. Pravidelná konzuma-
ce mandlí zvyšuje přiroze-
nou imunitu a navíc zlepšuje
činnost srdce.Mandle uvolňu-
jí cévy a podporují krevní
oběh.

Poctivý vývar
Říká se, že když je člověku ou-
vej, vždy zabere poctivý ma-
sový vývar. Látky, které se
uvolní z masa a kostí, chon-
droitin, glukosamin sulfáty
a zdravé tuky (vitaminy A, D,
E a K), podporují obra-
nyschopnost těla. Bojují proti
zánětům a působí konejšivě
na zažívání.

Bílý jogurt
Je svěží a lahodný, obsahuje
látky, co příznivě ovlivňují
složení střevnímikroflóry. Jo-
gurt vám spraví zažívání a po-
může tělu lépe vstřebávat dů-
ležité minerální látky a vita-
miny. Na některé z nich nara-
zíte i v samotném jogurtu,
třeba vitamin A, B2, B12, D
a kyselinu listovou. iDNES.cz

Imunitu posílí nejen zdravá
strava a dostatek spánku a po-
hybu. Velkou roli hrají také
myšlenky a pocity. Nemusí
jít pouze o dlouhodobý stres,
i nálada může imunitu posí-
lit nebo naopak oslabit.
Udržování si dobré nálady

je pro tělo regenerací, která
působí proti ničivým streso-
vým reakcím, oslabujícím

imunitu. Mozek produkuje
dopamin a serotonin, látky,
které vyvolávají pocit rados-
ti, štěstí i uvolnění.
Ke snižování negativních

emocí přispívá i schopnost za-
měřit se na detaily a být pečli-
vý. Vyskytne-li se nějaký pro-
blém, je dobré nepodléhat
emocím, nýbrž v klidu pro-
myslet řešení. iDNES.cz

při nákupu produktu
Kaloba perorální kapky, roztok 20ml

Sleva 20 KčSchwabe
Czech
From Nature. For Health.

Zpět ke

zpět ke zdraví

Schwabe Czech s.r.o.
Pod Klikovkou 1917/4, 150 00 Praha 5 - Smíchov
e-mail: info@schwabe.cz, www.schwabe.cz

www.kaloba.cz

Laborator
trojí účine

přímo
proti b
proti h

Kaloba® představuje elementární sílu proti kašli a nachlazení.
Spolehněte se na moderní, velmi dobře prozkoumaný rostlinný
lék z kořene jihoafrické pelargonie s hlubokými účinky.

rní stud
ek léku

proti v
bakteri
hlenům

die prokázaly
u:
virům
iím

m

150 LET
ZKUŠENOSTÍ

Kaloba® perorální kapky, Kaloba® 20 mg tablety a Kaloba® 20 mg/7,5 ml sirup jsou léky
k vnitřnímu užití s obsahem patentovaného extraktu EPs® 7630 z kořene Pelargonium sidoides.
Užívá se k léčbě příznaků při onemocnění dýchacích cest (akutní bronchitidě). Před použitím si
pozorně přečtěte příbalový leták.

Jak vyzrajete na virózy?

Dopřejte si dopamin

Vzhledem k rostou-
cím obavám z respirač-
ních onemocnění lze
v dnešní době využít
testy, které efektivně
detekují jak COVID-19,
tak i chřipku typu A a B
v jediném vyšetření.

Klíčové výhody:
• Test poskytuje výsledky

během 10 minut,
rozlišuje viry COVID-19,
chřipku typ A/B.

• Bezpečnost:
Rychlá diagnostika
pomáhá minimalizovat
riziko šíření infekcí.

Tyto kombinované testy
představují důležitý krok

Nové kombinované rychlotesty
na diagnostiku COVID-19 a chřipky
certifikované pro domácí užití

v boji proti pandemii a se-
zónním chřipkovým epi-
demiím a poskytují rychlé
informace ohledně vašeho
zdraví. Mezi kvalitní testy
patří např. JusChek SARS-
-CoV-2 a chřipka A/B ne-
bo Fluorecare SARS-CoV-2/
chřipka A/B/RSV, které jsou
k dostání v lékárnách po
celé ČR.

Zdravotnický prostředek IVD.
Pečlivě čtěte si návod k použití.

inzerce

PROFIMEDIA
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Když jsem byl malý, chtěl jsem být – mimo jiné – letušák, stej-
ně jako moje máma. Létala po celém světě, vozila mi exotické
dárečky, byla celoročně opálená, jídlo, které bylo navíc, nosi-
la domů a vůbec – bylo to parádní povolání. Nejlepší zbytky
jídla byly z trasy Praha–Moskva a zpět, tam se totiž servírova-
lo malinké vepřo knedlo zelo! Skvělé také byly koše plné man-
darinek z Bombaje. A letecké příhody? Legendární je třeba ta,
když si navigátor Pepik Šobr přinesl na kvartální zkoušku
plachtu z ženského magazínu Burda, na které byly nakresle-

né střihy šatů, a dělal, že je to le-
tecká Loranova mapa, na které
jsou vyznačeny majáky. Nebo
další navigátor Vašek Antoš ob-
čas rád chodíval do letadla s bí-
lou holí a dělal, že nevidí. To prý
dovedlo spoustu cestujících po-
měrně slušně znejistit. Rovněž
si vzpomínám na kolegyně mojí
mámy, na Bělu Vejvodovou, Ivu
Minaříkovou, Věru Baluškovou,

Janu Pohlovou, Janu Mrázovou, Ivču Lorencovou, Máriu Mihi-
novou – co žena, to supermodelka. Navíc byly všechny chytré
a vtipné! A kolegové jako Petr Urbánek a Michal Krejčí? I je-
jich ostrovtip mne formoval.
Už je to dlouho, co maminka z ČSA odešla, já ale doma stále
mám a opatruji nejrůznější relikvie, jako třeba igelitovou taš-
ku s rozesmátým letadlem a nápisem „Fly OK, fly ČSA“. Před
týdnem ČSA, původním názvem Československé aerolinie,
po 101 letech zanikly. Posmutněl jsem.
Svět, jak jsem ho znal a měl rád, pozvol-
na mizí. Bon voyage.

POČASÍ
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Navigátor
Vašek

Antoš chodíval
do letadla
s bílou holí
a dělal, že nevidí.

Teplotní rekordy: -5,2 °C (1804) 18,2 °C (2010) Bio:

SUDOKU: DALŠÍ NAJDETE NAWWW.SUDOKU.CZ

20.15 Četnické
humoresky (34/39)
Tizian. Krimiseriál (ČR, 2007).
Hrají: T. Töpfer, I. Trojan,
M. Donutil, I. Vaňková

21.45 Rapl (10/13)
Black Jack. Detektivní seriál
(ČR, 2016). Hrají: H. Čermák,
L. Příkazký, A. Pyško, L. Žáčková

22.45 Komici na jedničku
Miloš Kopecký

23.40 Moje léto v Provence
Komedie (Fr., 2014)

01.25 Zajímavosti z regionů
Události a informace z kraje

20.00 Tajemství života
Bedřicha Smetany
Co bylo skutečnou příčinou
smrti zakladatele české
národní hudby?

21.00 Já, Lactobacillus
Příběh „zázračné bakterie“,
která léčí, konzervuje a zároveň
zušlechťuje mléčné pokrmy

21.55 Přebytečný člověk
Komediální drama (It., 2001).
Hrají: T. Servillo, A. Renzi,
A. Bruschetta, M. Nappová

23.35 Fauda II (7/12)

00.20 Televizní klub neslyšících

20.20 Jedna rodina (99)
Prstýnky. Komediální seriál (ČR,
2024). Hrají: P. Zedníček,
T. Kostková, I. Chmela,
V. Matějovský

21.45 Národní házená (5)
Gólman. Komediální seriál (ČR,
2024). Hrají: F. Kaňkovský,
J. Langmajer, V. Neužil ml.,
M. Pechlát

22.20 Okresní přebor (15)
Komediální seriál (ČR, 2010)

23.00 FBI (9)
Krimiseriál (USA, 2018)

23.55 Mentalista IV (5, 6)

20.15 Kamarádi (5)
Rodinný seriál (ČR, 2024). Hrají:
A. Chocholatá, D. Gránský,
J. Komínek, P. Děrgel

21.35 7 pádů Honzy Dědka
Populární talk show 7 pádů
Honzy Dědka v nové sezoně
ze Švandova divadla

22.45 Honeymoon – líbánky
k nepřežití
Minuta vzájemných sympatií,
obřad v exotickém ráji a spo-
lečný život na opuštěné pláži!

23.35 Ano, šéfe!

00.40 Policie v akci

19.00 YOUTUBE CHART:
SLOVENSKO

19.30 Óčko hity
Klipy nonstop

21.00 Hot hity
Žhavé klipy

22.00 Naked Attraction Italy
Italská nahá seznamka!

22.30 Virtuální svět TV
Vydejte se na cestu kolem světa
z pohodlí vašeho domova

0.00 Óčko flirt
Proud klipů a sexy vzkazy di-
váků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA

OK? K. O.

JAKUB KOHÁK
LETUŠÁK
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Český horolezec
má na kontě několik
prvovýstupů,
ocenění i knížek.

Marek Holeček, narozený
5. listopadu 1974, je jedním
z elitních českých horolezců,
respektovaných ve světové le-
zecké komunitě. Zabývá se
objevovánímnových výstupo-
vých směrů v nejvyšších ho-
rách světa. Jako první Čech
v historii získal v roce 2018
horolezeckého „Oscara“,
tedy hlavní cenu prestižního
Piolet d’Or (Zlatý cepín), spo-
lečně se Zdeňkem Hákem za
prvovýstup alpským stylem ji-
hozápadní stěnou jedenácté
nejvyšší hory světa Ga-
šerbrum I. O dva roky později
byli držiteli znovu za prvový-
stup na Chamlang. Na svém
kontě má Holeček i další os-
mitisícovku – himálajskou
Nangu Parbat (8125 metrů),
kterou zdolal v roce 2012.
Nejnověji Holeček společ-

ně se SlovákemOndrejemHú-

serkou minulý týden vylezli
prvovýstupem východní stě-
nou na vrchol himálajské sed-
mitisícovky Langtang Lirung.
Húserka při sestupu zahy-

nul. Holeček napsal, že 31. říj-
na odpoledne slaňoval jako
první, ale to, co se jemu bez
problémů podařilo, se Húser-
kovi stalo osudným. Sloven-
ský horolezec se zřítil do ledo-
vé propasti. „Slanil jsem za
ním a čtyři hodiny byl u něj,
než jeho hvězda vyhasla,“ na-
psal český horolezec.
Holeček leze od pěti let

a podle svých slov se snaží vy-
lézt na vše, co vyrostlo od
výše jednoho metru nad hla-
dinou moře až po himálajské
obry. Odmítá zažitou předsta-
vu, že vrcholem veškerého
horolezeckého snažení je do-
sažení co nejvyšší nadmořské
výšky. Stejně důležitá je pro
něj obtížnost výstupu a styl,
jakým se k vrcholu dostane.
Výpravy do hor mají podle
něj společného jmenovatele:
„Vyhledávat náročné lezecké
terény v maximálním počtu
dvou, nanejvýš tří lidí a nést
s sebou akorát to, co naše

záda unesou. A pokud štěstí
dá své svolení, tak vznikne
i nová cesta,“ uvedl jednou.
O zdolání 8068metrů vyso-

kého Gašerbrumu I v pohoří
Karákoram v západní části Hi-
málaje se Holeček poprvé po-
kusil v roce 2009 se Zdeňkem
Hrubým, avšak kvůli kolego-

vým závažným zdravotním
problémům se na „Krásnou
horu“ nakonec dostal snad-
nějším japonským kuloárem.
Jihozápadní stěnu oba nepo-
kořili ani o čtyři roky pozdě-
ji, navíc Hrubý se při sestupu
zřítil a zahynul. Holeček se
dokázal vrátit, ačkoli kromě

kamaráda přišel i o veškeré le-
zecké náčiní. Přesto se ne-
vzdal, ale v roce 2015 je s To-
mášem Petrečkem vyhnalo
deštivé počasí, v roce 2016
zase spolu s Ondřejem Man-
dulou zůstali osmdní uvězně-
ni v bivaku v zóně smrti
a zpět se vrátili s omrzlinami.
Úspěšný byl nakonec až po-
kus číslo pět v roce 2017.
Novou cestu nazval Satisfacti-
on! (Im memory Zdeňkovi
Hrubému).
Pražský rodák Holeček vy-

studoval SPŠ strojní. Od roku
1997 je členem horolezecké-
ho reprezentačního týmu.
Účastnil se mnoha expedic
do různých velehor, při kte-
rých se mu podařilo uskuteč-
nit řadu prvovýstupů, a obdr-
žel za ně několik ocenění.
Kromě horolezeckých výko-
nů své cesty úspěšně doku-
mentuje. Je autorem řady po-
řadů, přednáší a píše články.
Získal také řadu ocenění jako
například Výstup roku nebo
Horolezec roku. Vydal čtyři
knihy, v listopadu má vyjít
další s názvem Dotknout se
štěstí. ČTK

V roce 2022 o Marku Holečkovi vznikl celovečerní dokument
Mára jde do nebe, který natočila Markéta Ekrt Válková. PROFIMEDIA

Odstaven
Útočník David Pastrňák se
v poslední třetině utkání
Bostonu proti Seattlu ocitl
v roli diváka. Navzdory
dvoubrankovému vedení
se kouč Jim Montgomery
rozhodl českou hvězdu po-
sadit. Pastrňákovi se totiž
v úvodu sezony příliš neda-
ří. Boston stav 2:0 udržel
a podruhé za sebou slavil
výhru. Montgomery kro-
kem vyslal jasný vzkaz do
kabiny – absolutně nikdo
není nedotknutelný. ČTK

Rád objevuje nové cesty.
Holeček slaví padesátiny

Omluvil se
Po fotbalovém zápase
první ligy mezi Hrad-
cem Králové a Slavií
se neřešila jen kopaná.
Předseda představen-
stva Slavie Jaroslav
Tvrdík se ohradil proti
chování domácího asis-
tenta trenéra Lukáše
Váchy. Ten jednoho
z hráčů Slavie nazval
cikánem. „Po zápase
jsem za Ondrou Lin-
grem zašel, abych se mu
osobně upřímně omlu-
vil,“ uvedl Vácha. MET

Změny v týmu
Z české nominace na tur-
naj Karjala v Karlových
Varech a Helsinkách
vypadli kvůli zranění
brankář Josef Kořenář
ze Sparty a útočníci Jiří
Smejkal z Pardubic s Fili-
pem Zadinou z Davosu.
Nahradili je gólman Ja-
kub Málek z Ilvesu Tam-
pere a forvardi Radan
Lenc z jönköpingského
HV 71 a Michal Kunc
z Olomouce. ČTK

Zkušený Roman Koudelka
bude v úvodu sezony jedi-
ným českýmmužským repre-
zentantem, který bude starto-
vat ve Světovém poháru ve
skocích na lyžích. V elitním
seriálu se představí i čtveřice
žen – Karolína a Anežka In-
dráčkovy, Klára Ulrichová
a Veronika Jenčová.
Světový pohár začne 22. lis-

topadu v Lillehammeru, kde
budou skákat muži i ženy.

Pětatřicetiletý Koudelka je na
úvod zimy připravený. Pro-
blémy s kolenem, kvůli nimž
na konci září předčasně ukon-
čil závod letní Grand Prix
v Hinzenbachu, vyřešil. „Po
tom Hinzenbachu jsem měl
asi čtrnáct dní pauzu. Pak
jsme to jeli zkusit skákat do
Polska a bylo to naštěstí bez
bolesti. Takže teď už je to sto-
procentní,“ řekl dlouholetý
lídr českého týmu.

V průběhu sezony by se
k němu mohl ve Světovém
poháru připojit Benedikt Ho-
lub, ale na prvních závodech
bude Koudelka hájit čest čes-
kých mužů sám.
Pro skokany a skokanky na

lyžích bude vrcholem sezony
mistrovství světa, které se
uskuteční na přelomu února
a března v Trondheimu. Tam
by Češi rádi postavili i smíše-
ný tým. ČTK
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Koudelka a čtyři ženy


